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[Indenrigsministeren.] 
og at der gives det nedsatte udvalg tid til 
en tilbundsgående undersøgelse og over- 
vejelse af disse forhold. 

Men uanset hvad man måtte nå frem til 
på dette punkt, er der næppe tvivl om, at 
en indsats for at forøge tilgangen af nye 
sundhedsplejersker er stærkt påkrævet, og 
overvejelser af dette spørgsmål er som nævnt 
i bemærkningèrne sat i gang' af det nyligt 
etablerede uddannelsesnævn for sundheds- 
væsenet. Endelig stilling til, hvad der bør 
ske, kan først tages, når nævnets indstilling 
foreligger. Når tanken er gået i retning af 
oprettelse af en ny skole i København, skyl- 
des det navnlig, at man herved giver syge- 
plejersker, der bor i eller i nærheden af 
hovedstadsområdet, og for hvem det 
f. eks. fordi de selv har små børn 홢 har 
været vanskeligt gennem en længere periode 
at tage ophold i Århus, en langt bedre mu- 
lighed for at deltage i undervisningen. 

Således som den øjeblikkelige'stilling? er 
med ; hensyn til de forskellige overvej eIs er 
vedrørende spædbørnssundhedsplejens frem- 
tid, finder jeg, som det vil være fremgået af 
det foregående, ikke, at tiden er moden til 
nu at foretage realitetsændringer i den gæl- 
dende lov öm sundhedsplejerskeordninger, 
og jeg skal derfor anbefale mit forslag om 
udskydelse af revisionsfristen til folketings- 
året 1970-71 til det høj e; tings velvillige 
behandling. 1 . 

Finansministeren (Grünbaurn):.; Jeg skal 
herved tillade mig for det høje ting skrift- 
ligt at fremsætte log-slag til lov om ændring 
af toldloven; ; 

Lovforslagèt, tilsigter først og 'fremmest 
at gennemføre de toldnedsættelser, som vil 
være en følge af Danmarks tiltrædelse af 
den som resultat af Kennedyrunden opret- 
tede Genéveprotokol, der indeholder de 
toldnedsættelser og toldbindihger, som de 
enkelte deltagende lande i Kennedyrunden 
påtager sig. Det .,'er dog kun de tilfælde, 
hvor man fra dansk side har tilbudt at 
nedsætte de gældende toldsatser, der giver 
anledning til ændringer i toldloven. Ind- 
rømmelser, der består af binding af en 
gældende toldsats, kommer ikke til udtryk 
i lovgivningen. Med hensyn til forløbet af 

Kennedyrunden, herunder hvad Danmark 
har opnået af indrømmelser fra andre lande 
til. gengæld for vore egne indrømmelser, 
skal j eg henvise til de oplysninger, der er 
givet i; forbindelse med det af udenrigs- 
ministeren fremsatte forslag til folketings- 
beslutning om Danmarks tiltrædelse af den 
som resultat af Kennedyrunden oprettede 
Genéveprotokol. 

Det er.  fastslået i Kennedyrundéproto- 
kollen, at de tilbudte toldnedsættelser skal 
ske trinvis og senest være gennemført den 
1. januar 1972. De' trinvise nedsættelser 
kan ske enten med1^ af den samlede ned- 
sættelse hver den 1. januar 1968, 1. januar 
1969, 1. januar 1970, 1. januar 1971 og 
L januar 1972 eller med 2/5 den 1. juli 1968 
bg derefter med1^ hver den 1. januar 1970, 
i. januar 1971 og i .  januar 1972./ Det står 
dog landene frit for at foretage en hurtigere 
aftrapning. 1 

Det er oplyst, kt de neste af de i forhand- 
lingerne deltagende europæiske lande, her- 
under de andre nordiske lande, EEC samt 
Storbritannien, ; viI påbegynde toldaftrap- 
ningen med 2/5 1. juli 1968 og derefter fore- 
tage de resterende nedsættelser med 1/5 hver 
den li januar 1970, 1971 og 1972. Det må 
anse's for naturligt, at Danmark følger 
samme toldaftrapningssystem som vore vig- 
tigste europæiske handelspartnere. I for- 
slagets § 1, nr. 1, stk; 2, er defr derfor fore- 
slået', at toldnedsættelserne påbegyndes' den 
1. juli 1968 med 1j& og fortsættes med 2/5 
hver den 1. januar 1970, 1971 og 1972. *) 

I den som bilag til lovforslaget indeholdte 
tarif, der skal træde i stedet for den gæl- 
dende toldtarif, er i kolonne 1 anført de 
toldsatser, der danner. udgangspunkt for 
toldnedsættelserne, 홢 hvilke med nogle få 
undtagelser, som jeg senere nærmere skal 
kommentere, er die i den gældende toldlov 
eksisterende toldsatser. I kolonne 2 er der 
ud for de varer, for hvilke der er tilbudt 
toldnedsættelser, anført den toldsats, som 
vil være den gældende; når ,,toldaftrapnin'- 
gen er afsluttet pr. 1. januar 1972. Hvor 
der ikke i, kolonne 2 er anført en toldsats, 
foreligger der altså intet tilbud om trinvis 
toldnedsættelse, og de i kolonne 1 anførte 
toldsatser skal fortsat gælde. Jeg vil gerne - ' % I 
understrege, at de to kolonner i tariffen 

*) Trykfejl. Skal være 홢med 2/5 og fortsættes med ll,",' jfr. sp. 458. 
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[Finansministeren.] 
ikke udgør en dobbelttarif, men alene sam- 
menholdt med den nye bestemmelse i told- 
lovens § 1, stk. 2, angiver, hvorledes told- 
aftrapningen skal ske. Der vil altså som 
hidtil på et givet tidspunkt kun eksistere 
én toldsats for en given vare, nar bortses 
fra toldfriheden for EFTA-varer. - 

Det er hensigten ved hver toldaftrapning 
at bekendtgøre toldtariffen alene med den 
som følge af toldnedsættelserne gældende 
told samt EFTA-toldfritagelserne. Frem- 
tidige toldlovsbekendtgørelser vil således 
på samme måde som den nuværende told- 
lovs bekend tgørelsekun kun have to kolonner i 
tariffen, én for tarifme.assig told og én for 
EFTA-told. ; , 

Ved forslagets § 1, nr. ''l, stk. 3, er det 
foreslået, at finansministeren kan bestemme, 
at toldnedsættelserne for kemikalier i told- 
tariffens kapitler 28-39 med visse undtagel- 
ser ikke skal finde sted, for så vidt angår 
de 3 sidste toldaftrapninger. Dette er en 
følge af et af Danmark under Kennedy- 
runden taget forbehold, hvor man har gjort 
gennemførelsen af de 3 sidste toldaftrap- 
ninger betinget af, at de vigtigste i for- 
handlingerne deltagende lande gennemfører 
deres toldnedsættelser for kemikalier fuldt 
ud. Om den nærmere baggrund for dette 
forbehold skal jeg henvise til bemærknin- 
gerne til lovforslaget. 

Som det vil være bekendt, har det været 
et af formålene med Kennedyrunden at 
skaffe udviklingslande handelsmæssige for- 
dele, uden at de selv skulle give indrøm- 
melser, der svarer til de fordele, de op- 
nåede. Ved lov nr. 420 af 19. december 
1966 om ændringer i toldloven nedsatte 
eller, ophævede Danmark i overensstem- 
melse hermed tolden for en række varer 
af særlig interesse for udviklingslandene. 
Under de afsluttende forhandlinger under 
Kennedyrunden har Danmark afgivet til- 
bud o'm toldfrihed for yderligere nogle 

. varer af interesse for udviklingslandene, 
således at toldfriheden for disse varer, søges 
gennemført snarest muligt og senest sam- 홢 

tidig med Kennedyrundens første told- 
aftrapning. Det drejer sig om visse tropiske - ' 
olier, saltede og ristede akajounødder, visse 
forgarvede skind samt nogle jutevarer. Det 
er foreslået, at de nævnte varer gøres toldfri 
straks ved lovens ikrafttræden. 

Som en yderligere særlig indrømmelse til 
udviklingslandene har Danmark uden for 
Kennedyrunden i lighed med de andre 
nordiske lande indvilliget i under forudsæt- 
ning af folketingets godkendelse at ind- 
rømme toldfrihed på basis af en særlig 
certifikatordning for håndvævede, flerfar- 
vede bomuldsstoffer henhørende under told- 
tariffens pos. 55.09. Forhandlingerne mel- 
lem de nordiske lande og Indien, som er 
det udviklingsland, der navnlig har rejst 
ønske om toldfrihed for håndvævede stoffer, 
er endnu ikke afsluttet. Jeg vil gerne 
understrege, at' der er tale om et prøve- 
arrangement, og at hvert af de nordiske 
lande vil forbeholde sig ret til for sit ved7 
kommende at ophæve arrangementet. Så- 
fremt forhandlingerne kan afsluttes inden 
for en nærmere fremtid, er det hensigten 
under behandlingen af nærværende lovfor- 
slag at fremsætte et ændringsforslag om 
indføjelse i toldtariffen af en tòldfritagelses- 
bestemmelse for de nævnte v a r e r .  

De statsfinansielle virkninger af told- 
aftrapningen indtræder først fuldt ud ved 
den sidste toldaftrapning pr. 1. januar 1972. 
Beregnet på grundlag af importværdien i 
1965 vil den forventede nedgang i told- 
indtægten, når toldaftrapningen er afslut- 
tet, andrage, ca. 105 mill. kr. på årsbasis. 
For finansåret 1968-69 bevirker toldaftrap- 
ningen pr. 1. juli 1968 en nedgang i told- 
indtægten på ca. 31 mill. kr. 

Ud over de ændringer i toldloven, som er 
en I følge af Kennedyrunden; indeholder 
lovforslaget nogle ændringer i toldlovens 
paragraffer og i toldtariffen, som ikke har 
relation til Kennedyrunden. Jeg skal freni- 
komme med nogle korte bemærkninger til 
disse ændringsforslag. 

I forslagets § 1, nr. 2, er det foreslået 
at erstatte det i toldlovens § 4 omhandlede 

7 
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toldankenævn, der behandler sager om 
varers tarifering, og det i toldlovens § 144 
omhandlede værdiankenævn, der behand- 
ler sager om varers toldberegriirigsværdi, 
med et enkelt nævn sammensat på tilsva- 
rende måde som nævnet i henhold til mer- 
værdiafgiftsloven. 

Ved forslagets. § 1, nr. 3, lempes reglerne 
for udlændinges toldfri benyttelse af motor- 
køretøjer her i landet. Ændringen inde- 
bærer, at personer, der er bosiddende uden 
for toldområdet, men som udøver hervæ- 
rende erhvervsvirksomhed eller har egentlig 
lønnet beskæftigelse her, fremtidig vil kunne 
benytte deres motorkøretøjer til. transport 
mellem, deres bopæl og arbejdssted: uden 
erlæggelse af told eller særlig afgift, hvad 
de ikke hidtil har kunnet. r 

Forslagets § 1, nr. 4, giver regeringen 
hjemmel til at afslutte og sætte i kraft 
overenskomster med andre stater om told- 
og afgiftsfrihed for den såkaldte lille grænse- 
trafik. En sådan overenskomst mellem 
Danmark og Forbundsrepublikken Tysk- 
land er undertegnet den, 30. marts 1967, 
men er endnu ikke ratificeret og trådt i 
kraft. Overenskomsten er optrykt som bilag 
til lovforslagets bemærkninger, og ved- 
tagelse af lovforslaget vil indebære folke- 
tingets samtykke til ratifikation af overens- 
komsten. 

Forslagets § 1, nr. 5, giver adgang til i 
visse tilfælde at dispensere fra toldlovens 
bestemmelse om, at en klarerer til told- 
væsenet skal afgive et eksemplar af fak- 
turaen over de pågældende varer. Indførel- 
sen af merværdiafgiften har, ; som det er 
nærmere omtalt i lovforslagets bemærknin- 
ger, skabt behov for i visse tilfælde at 
kunne dispensere fra denne bestemmelse. 

Ved de ændringer i toldtariffen, der ikke 
har relation til Kennedyrunden, imøde- 
kommer man visse ønsker fra erhvervsside 
om toldlempelser. Endvidere er der fore- 
taget nogle ændringer af teknisk eller redak- 
tionel art. Disse tarifændringer, der som 
nævnt ikke har relation til den tpldaftrap- 
ning, der følger af Kennedyr tinden, - fore- 
slås sat i kraft straks ved lovens ikraft- 
træden. De enkelte ændringer er nærmere 
kommenteret i bemærkningerne. til lovfor- 
slaget, hvortil jeg tillader mig at henvise. 
De statsfÌnansielle virkninger af denne del 

af lovforslaget indebærer en årlig nedgang 
i toldindtægterne på ca. 800.000 kr. 

Med disse bemærkninger skal jeg anbe- 
fale lovforslaget til det høje tings velvillige 
behandling. 

Handelsministeren (Ove Hansen): Herved 
har jeg den ære for det høje folketing at 
fremsætte forslag til konkurrencelov og for- 
slag til lov om ændring i lov om indseende med 
priser.  ̂ / 

Begge lovforslag blev fremsat i folketings- 
året 1966-67, men blev ikke færdigbehand- 
let. Jeg tillader mig at henvise til Folke- 
tingstidende 1966-67, 2. samling, folketin- 
gets forhandlinger sp. 1916 og sp. 3288. 

Forslag til konkurrencelov genfremsættes 
i uændret skikkelse, bortset fra enkelte 
ændringer af teknisk karakter, der vedrører 
forslagets § 11, stk. 3, og § 12, stk. L De fore- 
slåede ændringer er motiveret i bemærknin- 
gerne til lovforslaget. 

I den beretning, der den 14. september 
1967 blev afgivet af det folketingsudvalg, 
der behandlede lovforslaget i folketingsåret 
1966-67, er der fremsat ønske om en yder- 
ligere belysning af spørgsmålet om et opi- 
nionsnævh, inden endelig stilling tages.  ̂
: I  denne forbindelse vil jeg gerne henvise 

til, at den tidligere, handelsminister ved for- 
slagets første fremsættelse udtalte, at han 
ville finde det værdifuldt, om en under- 
søgelse af dette spørgsmål blev foretaget, 
således at der på privat basis eventuelt kan 
etableres et organ af denne art. Senere under 
udvalgsarbejdet gav ministeren udtryk for, 
at han om nødvendigt gerne ville formidle 
en kontakt mellem de interesserede organi- 
sationer om dette spørgsmål. 

Efter hvad jeg har fået oplyst, skulle der 
nu være etableret en sådan kontakt, og jeg 
går ud fra, at det udvalg, der nu nedsættes 
om forslag til konkurrencelov, vil modtage 
orientering. om organisationernes overvej el- 
sér. , .. / i . "  .홢 ; 

Forslag, til lov om ændring i lov om ind- 
seende med priser genfremsættes uændret 
bortset fra ikrafttrædelsesbestemmelsen. 

Om begge lovforslag tillader jeg mig at 
henvise til fremsættelsestalen ved den første 
fremsættelse ,af disse forslag. , 
, Med disse bemærkninger tillader jeg mig 

at anbefale de to lovforslag til det høje tiIìgs 홢 
hurtige og velvillige behandling. 


